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www.louznickyzpravodaj.cz  
www.facebook.com/groups/325713347009/   

www.louznice.com  

LOUŽNICKÝ ZPRAVODAJ 
Číslo: 35/2022   

pro týden:  
19. 9. 2022 – 25. 9. 2022   
pravidelně nepravidelný týdeník z Loužnice a okolí  
LOUŽNICKÝ ZPRAVODAJ vychází pouze v elektronické podobě, není a nikdy nebyl nikým 

placen, ani sponzorován. V případě, že máte zájem podpořit Loužnický zpravodaj můžete zde: čú 123-585420237/0100.  

 

VOLBY DO ZASTUPITELSTVA OBCE 2022 
23. září a v sobotu 24. září 2022 

Informace pro voliče: 
• Voličem je státní občan ČR, který nejpozději 24. září 2022 dovrší 18 let a má v obci trvalý 

pobyt, 
• občan jiného členského státu EU, který nejpozději 24. září 2022 dovrší 18 let, má v obci trvalý nebo registrovaný 

přechodný pobyt a požádal o zápis do dodatku stálého seznamu voličů. 
• Hlasovací lístky obdrží voliči nejpozději 3 dny přede dnem voleb (20. září 2022). 
• Vzorový hlasovací lístek a informace o případných tiskových chybách jsou zveřejněny ve volební místnosti. 
• Každý volič hlasuje osobně, zastoupení není přípustné. 
• S úřední obálkou a hlasovacím lístkem vstoupí volič do prostoru určeného k úpravě hlasovacích lístků. Počet členů 

zastupitelstva obce, který má být zvolen v dané obci, je uveden v záhlaví hlasovacího lístku. 
• Hlasovací lístek je nutné upravit jedním z uvedených způsobů: 

• Označit křížkem ve čtverečku v záhlaví sloupce před názvem volební strany pouze jednu volební stranu. Tím je dán 
hlas kandidátům této volební strany v pořadí dle hlasovacího lístku v počtu, kolik členů zastupitelstva obce má být 
voleno. 

• Označit v rámečcích před jmény kandidátů křížkem toho kandidáta, pro kterého volič hlasuje, a to z kterékoli 
volební strany. Nejvýše lze označit tolik kandidátů, kolik členů zastupitelstva obce má být zvoleno. 

• Kombinovat oba způsoby a označit křížkem jednu volební stranu a dále v rámečku před jménem kandidáta další 
kandidáty z libovolných ostatních volebních stran. V tomto případě je dán hlas jednotlivě označeným kandidátům. Z 
označené volební 
strany je dán hlas 
podle pořadí na 
hlasovacím lístku 
pouze tolika 
kandidátům, kolik 
zbývá do počtu 
volených členů 

zastupitelstva. 
• Pokud volič označí 

křížkem volební 
stranu, neoznačuje 
již v této volební 
straně konkrétní 
kandidáty. K 
označení 
kandidátů u této 
volební strany se v 
takovém případě 
nepřihlíží. 

 
Nezapomeňte: 
Platný doklad totožnosti (občanský průkaz, cestovní pas), kterým se prokazuje mj. i státní občanství. 

 
 

http://www.louznickyzpravodaj.cz/
http://www.facebook.com/groups/325713347009/
http://www.louznice.com/
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SLOVO STAROSTY 
 

Vážení občané, 
chtěl bych Vám touto cestou poděkovat za důvěru, kterou jste nám v 
komunálních volbách v letech 2018-2022 svěřili.  
Celé zastupitelstvo pracovalo na mnoha úkolech, které jsou potřebné pro chod 
naší obce.  
Výběr toho, co se nám podařilo realizovat, najdete v přiloženém přehledu.  
Přesto bych některé z toho vybral a okomentoval.  
Například opravu chodníků a nástupišť za podpory dotačního titulu Libereckého 
kraje (zde ještě dojde k vybudování čekárny u čp. 102 na silnici 1/10 směrem 
na Žel. Bod), oprava požární nádrže (příští zastupitelstvo bude muset dořešit 
opravu dna požární nádrže u přítoku), každoroční opravy komunikací, po 
úctyhodných 50ti letech jsme museli hledat novou knihovnici, opravu malého 
sálu včetně přilehlých místností v kulturním domě a přestavbu hasičárny pro 

jiné zásahové vozidlo, které obec musela pořídit včetně doplnění vybavení pro 
JSDH Loužnice a to jak z vlastních zdrojů, tak za podpory dotačního titulu 
Libereckého kraje.  
Spousta těchto akcí proběhla za nelehké doby covidu, který nám všem velice 
zkomplikoval život. Bohužel i v naší malé obci si covid vybral tu nejvyšší daň, 
ale ve většině případech to dopadlo dobře a sousedy můžeme potkávat nadále. 
Zde je na místě poděkovat všem, kteří nám pomáhali se šitím roušek a 
roznosem potřebného materiálu mezi občany. Věřte i v takto malé obci se našlo 
spousta šikovných rukou… 

Dále bych chtěl poděkovat všem, kteří se podílí na kulturním životě v naší obci.  
Hlavně se jedná o Sbor dobrovolných hasičů Loužnice, kteří zajištují občerstvení při pořádaných akcích a některé akce 
pořádají, naší nové knihovnici, která v rámci knihovny pořádá akce zaměřené pro děti, ale jsou v přípravě i akce typu 
„sousedské posezení v knihovně“ a dále TJ sokol Loužnice, který Obec Loužnici reprezentují v Ping-pongu. 
Pro další zastupitelstvo obce, které bude zvoleno v termínu 23. – 24. 9 2022 pro volební období 2022-2026 jsou v 
běhu akce již téměř hotové jako například revitalizace pozemku stará sokolovna, kdy dotace na tento pozemek je již 

přiznaná a termín realizace je do roku 2023. Celkové náklady jsou téměř 500.000, - Kč a z toho dotace je téměř 
250.000, - Kč. Momentálně se poptává zhotovitel. Oprava hřbitovní zdi, kde ještě dotace není přiznaná, ale veškeré 
podklady jsou podány, oprava a úprava topení v kulturním domě, kdy v současné době poptáváme nabídku a 
zhotovitele.  No a na konec ta největší akce, která trvá již několik let, a to je oprava čp. 58 (obecní úřad).  
Toto je velice náročná akce, a to jak finančně, tak i logisticky. Zde se musí potkat několik dotací najednou, které se 
nesmí překrývat.   
Dále je v běhu Nový územní plán obce, hledání nového nájemce do restaurace v KD a spoustu dalších, ač malých 
nebo větších akcí. 
Pokud jste dočetli až sem, tak věřím, že Vám není lhostejný osud naší obce, a i nadále budete podávat podměty a 
připomínky ke zlepšení našeho života v Loužnici.  
Děkuji za Váš čas strávený nad tímto souhrnem informací z let 2018-2022.  
 
                                 S pozdravem 
          Marcel Tiler 
                      Starosta obce 

   
 

Celý přehled najdete zde: 
https://www.louznice.com/obec/aktuality/louznice-v-letech-2018-2022-

283cs.html  
 
 
 
 
 
 

 
 
 
 

https://www.louznice.com/obec/aktuality/louznice-v-letech-2018-2022-283cs.html
https://www.louznice.com/obec/aktuality/louznice-v-letech-2018-2022-283cs.html
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NÁVŠTĚVA Z LIBERECKÉHO KRAJE - 7.9.2022 
 
Zpráva z jednání s náměstkem hejtmana Ing. Jana Svitáka 
 
Na základě našeho podnětu nás dne 7. 9. 2022 v odpoledních hodinách na Obecním úřadě v Loužnici navštívil 
náměstek hejtmana pan Ing. Jan Sviták a vedoucí odboru silničního hospodářství pan Ing. Zdeněk Borovička MBA. 
Předmětem jednání byla oprava a údržba silnic v majetku LK. Na začátku jednání jsem poukazoval na nedostatky v 

opravách a údržbě silnic.  
Obecně se dá říct, že výřez 
náletových dřevin nebo stromů 
podél komunikací, stav 
povrchů, a to i těch po 
rekonstrukci v LK není 
prováděn v takové míře a 
kvalitě, v jaké by to bylo 

potřeba. Chápeme, že kapacity 
a finance jsou omezené, ale 
zde se dá říci pouze to, že 
hlavně záleží na kvalitě a 
rychlosti provedených prací. 
Často například výřez dřevin 
trvá i roky.  Nehladě na to, že 
dřevo nebo štěpka by mohla 
sloužit k financování této 
činnosti. Štěpka končí po 
většinou v příkopech a ta 
následně znemožňuje odtok 

vody, jelikož dojde k ucpání příkopů a následně propustku. A dřevo za stromů? To končí kde? Prodává ho LK potažmo 
Silnice LK? Zde, by se dala nalézt poměrně jednoduše zpeněžitelná komodita, která by pokryla část nákladů na tuto 
údržbu. Kvalita povrchů je v mnoha případech havarijní. Dále bylo jednání vedeno také o zimní údržbě, kdy hlavní 

nedostatky a prodlevy vznikají v délce úseků. Z naší zkušenosti například křižovatky v obci udržujeme na vlastní 
náklady, protože v rámci bezpečnosti provozu čekat až to udělá údržba vyslaná leckdy pozdě Silnicemi LK, a ještě s 
nevhodnou technikou je tristní. Tatra nebo Iveco, které zde provádí údržbu, nemůže křižovatku vyklidit s pluhem 
před autem! Traktor se zadní radlicí je v tomto směru nenahraditelný! Bohužel ten zde ani přes urgence nejezdí… 
Dále jsem poukazoval na opravy komunikací a rekonstrukce, kde z pohledu řidiče a údržby jsou zcela zbytečně 
proinvestovány peníze za stavby, které zde třeba 70 a více let být nemusejí a při této rekonstrukci vzniknou. Nehladě 
na to, že takové stavby potřebují údržbu a v mnoha případech jsou na obtíž řidičům nebo při zimní údržbě.  Konkrétní 
příklady probereme níže při osobní prohlídce. Dále jsem se zaměřil na silnici vedoucí do Huti v majetku Libereckého 
kraje číslo 28742. Tuto komunikaci většina zodpovědných pracovníků považuje za nevýznamnou, ale bohužel tomu 
tak úplně není. Nejenom, že si zde zkracují cestu obyvatelé okolních vesnic, kteří dojíždějí směrem na Jablonec nad 
Nisou, ale v měsících, kdy je letní nebo zimní sezóna, zde projíždí většina turistů. Důvodem je navigace, kdy při cestě 
z Jablonce nad Nisou do Krkonoš nebo do Jizerských hor vede právě touto silnici. Jednání na OÚ Loužnice bylo 
ukončeno a vydali jsme se do terénu, abych doložil svoje podněty. 
Jako první jsem zamířil na silnici vedoucí do Radčic. Zde jsem pokazoval na to, že zde proběhlo odstranění stromů z 
důvodu stavu a bezpečnosti na pozemní komunikaci. Mimo jiné pokácet těchto cca 12 stromů trvalo rok. Jeden den 

byla přivezena technika a druhý den byla odvezena jinam. Cca týden nic a scénář se opakoval. Bohužel již nedošlo k 
výřezu náletů a ty již teď slouží k úkrytu zvěře, která ohrožuje provoz na pozemní komunikaci.  
Silnice 28742, která je hlavním důvodem dnešního jednání, začíná na křižovatce od Radčic u čp. 63. Zde několik let 
nejsou opraveny výtluky, výřez křovin, který se dostává až do vedení elektrické energie, též nikdo neřeší.  Konkrétně 
na této silnici poukazuji na nutnou opravu tak dlouho, že stavba propustků je potřeba postavit zcela znova. To proto, 
že mezitím, než došlo na opravu, tak spadl úplně. Oprava propustku u „Klůčků“ proběhla pouze částečně. Čelo 
propustku spadlo a byla prodloužena trubka, kdy její vyústění je na soukromé pozemky a mimo stav, který byl před 
spadnutím. Oprava propadlé komunikace nad propustkem?  Přitom v místě propadliny je kanalizace, kdy šlo toto 
zaústit a bylo by vyřešeno na trvalo… 
Oprava propustku u ev.1, která proběhla až letos, a to i přes fakt, že na špatný stav bylo upozorňováno vedením 
obce několik let. V letošním roce na základě dvou malých záplav přilehlé nemovitosti čp. 44 se tato akce uskutečnila. 
Ale… Konkrétně tento propustek je opraven, opravený překop komunikace je však proveden tak špatně, že při 
přejezdu této opravy je to o zuby. Smutné je, že za stejné finanční prostředky se tato oprava dala udělat i kvalitně… 
Jediné, co bude následovat, a o tom se přesvědčil p. náměstek ihned, že majitelka bydlící v okolí této opravy se při 
obhlídce ptala, proč tam musí auta vydávat hluk při přejetí nekvalitně opraveného překopu.  Oprava povrchů na této 

komunikaci LK letos probíhala až do září! Zde se dá ještě diskutovat o kvalitě provedení, jelikož pokládat asfaltovou 
směs do děr, které nejsou ani vymeteny od kamení a prachu je tak trochu zbytečné.  Výřez křovin, které zasahují do 
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průjezdného profilu komunikace, neproběhl 
vůbec.  Některé úseky nejenom této 
komunikace jsou zarostlé natolik, že průjezd 
např. našim hasičským vozem je značně 
ztížen. Dále jsem pokračoval po silnici směrem 
na Huť. Zde jsem navrhoval položení nového 
povrchu od cca odbočky k hasičárně, výřez 
stromů, křovin a vyčištění krajnic včetně 
příkopu. Stávající stav komunikace je žalostný 
a dlouhá léta zanedbaný.  
Po prohlídce této silnice jsem jel i do jiného 
katastru, abych upozornil na stav, který se 
stává standardem na rekonstruovaných 
silnicích v majetku LK. Nesmyslné umístění 
např. dopravní značky STOP, kdy v zimních 
měsících není šance toto dodržet. Pokud 
zastavíte, tak již neodjedete z křižovatky, a to 
i proto, že křižovatka není uklizená. Tím se 
stává, že řidiči nedodržují tyto značky, a to i v 
místech, kde mají velký význam. Nehledě na 
to, že značka je zarostlá v koruně stromu. 
Tato silnice má teprve cca 15 dní kolaudační 
souhlas. Dále na stav povrchu, kdy na nové 
silnici jsou nerovnosti, návaznost spojů musela 
být upravena broušením, dokonce je již výřez 

propadlé části komunikace v celoplošně položeného nového povrchu, postavená opěrná zeď, kdy díky tomu v zimě 
není kam odhrnovat sníh. Dále jsem upozornil na stav komunikace přes Zásadu, kdy povrch je položen v roce 2015 a 
v podstatě je již na výměnu. 
Bohužel tímto systémem, kdy takovéto opravy a rekonstrukce, prodražují stavby, zbývá méně finančních prostředků 
na ostatní opravy, a hlavně jsou náročné na údržbu. Viz třeba nově vzniklé žlaby, propustky, opěrné zdi a například 

ještě ostrůvky v křižovatce, kdy v zimních 
měsících není kam odklízet sníh. Například 
posunutí křižovatky pod Dolní Černou 
Studnici se STOPkou je v místě, kde je 
zapotřebí pravidelně vyřezávat stromy. 
Bohužel neděje se tak. I stav komunikace z 
Dolní Černé Studnice směrem na Jablonec 
nad Nisou, kdy silnice, byla postavena zcela 
znova není rovný a je poměrně „houpavý“.  Z 
důvodu kapacity správce komunikace 
nestíhají běžnou údržbu a po rekonstrukci 
takových míst pouze přibývá a je jich čím dál 
více. Obecní úřad poukazoval, a dokonce i 
písemně, předal k doplnění chybějících 
značek. To trvá déle než rok. Bez úspěchu… 
Silnice mezi Zásadou a Loužnicí v místě 

zvaném „u Kruhovky“ potřebuje nutně 
provést výřez stromů a křovin, jelikož zde 
jezdí autobus a není v tomto místě 
dostatečně široká silnice na bezpečné 

vyhnutí. Ostatně brzdné stopy na komunikaci mluví za vše… 
Jsem rád, že Obec Loužnice dostala možnost podat podněty, které si přijel vyslechnout přímo pan náměstek pro 
dopravu a vedoucí odboru silničního hospodářstvím LK. Doufám, že závěr z této schůzky bude takový, že se najdou 
nejenom finanční prostředky, ale i lidské zdroje na to, aby se stav nejen této silnice 28742 zlepšil, protože projetí se 
stává noční můrou pro řidiče, resp. jejich auta, aby i po absolvování této komunikace bylo jejich vozidlo schopné 
dalšího provozu. V tomto případě by stačilo položit cca 1.6 km celoplošného povrchu a trochu údržby v okolí. Pokud 
budou ostatní body projednány na patřičných místech a budou brány v potaz, je to velký úspěch. V některých 
případech by to mohlo ušetřit nemalé finanční prostředky. Tolik z jednání s vedením dopravního odboru LK. 
          
Marcel Tiler - starosta obce 
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NAPSALI O LOUŽNICI a okolí 
 
 
Předvolební boj? V pěti obcích Jablonecka nehrozí, je tam jen jedna kandidátka 
Lidé jsou zřejmě spokojení. Starostu nikdo jiný dělat nechce. To jsou nejčastější argumenty toho, že v pěti obcích 

Jablonecka sestavili do nadcházejících 
komunálních voleb jedinou kandidátku. 
A to ještě horko těžko. 
„U nás v Loužnici je jedna kandidátka asi 
historicky poprvé. Ale není se čemu divit, 
za chvíli na vysvětlování zákonů, nařízení 
a předpisů nebude stačit ani právník,“ 
povzdechl si starosta obce Loužnice 
Marcel Tiler. Je skoro jasné, že starostou 
zůstane i v dalším funkčním období. 

Podobné je to také v dalších obcích 
v okolí. Jednu kandidátní listinu složili 
v Radčicích, Vlastiboři či Jílovém 
u Držkova. „Dát dohromady byť jen 
jednu kandidátku je složité. Musím lidi 
doslova přemlouvat, prosit. Nikdo 

nechce starostovat,“ poznamenal starosta Vlastiboře František Barták. 
Už druhé volební období je to stejné i v nedalekých Radčicích. Tady s největší pravděpodobností zůstane ve vedení 
obce současná starostka Dagmar Havlová. Zdejší zastupitelstvo bylo již po volbách v roce 2018 v průměru 
nejmladším na celém Jablonecku. „Zastupitelstvo volené v roce 2014 dokonce bylo z valné části na mateřské 
dovolené,“ popsala Havlová. Vypadá to, že i tady zůstane složení obecního zastupitelstva bez drastických změn. 
Pouhé dvě kandidátky má několik dalších obcí na Jablonecku, třeba Zlatá Olešnice. I tady ale zřejmě najdou shodu. 
Kandidátku SDH Zlatá Olešnice vede současný starosta Jiří Černý, druhou s názvem TJ Sokol Zlatá Olešnice 
místostarosta Zdeněk Šír. 
Naopak horská obec Bedřichov se zhruba 350 stálými obyvateli hlásí rovnou šest kandidátek, každou s devíti 

kandidáty, do voleb tak jde každý sedmý Bedřichovák. 
Každý sám za sebe 
Na jinou formu kandidátek vsadili v obcích Frýdštejn a Jenišovice. Voliči si vyberou přímo z konkrétních lidí, ne podle 
sdružení, stran či hnutí. 
„Myslím si, že to je nejspravedlivější pro obce do jednoho tisíce obyvatel. Ne všichni se vyznají v počítání preferencí, 
takhle to je hned přehledné,“ popsal místostarosta Frýdštejna Pavel Müller. 
Podle Müllera byl Frýdštejn první obcí v okolí, kde tento model již před několika volebními obdobími zavedli. Při 
ustavujícím zasedání zastupitelstva se prý tak nepolitikaří. „Vlastně záleží na tom, kdo z nás dostane nejvíce hlasů a 
ten pak má právo vyslechnout nabídku ke starostování,“ doplnil. 
A co by se stalo, kdyby současnou praxi chtělo narušit nějaké sdružení či politická strana? „Myslím si, že by lidé dali 
jasně najevo, co si o tom myslí,“ podotkl Müller. 
Po vzoru Frýdštejna probíhají volby v Jenišovicích. „Je to jako lego. Voliči si sestaví zastupitelstvo úplně podle svého 
rozumu. Při volbách, kde kandidují sdružení, může člověk mít největší počet preferenčních hlasů, přesto se nemusí do 
zastupitelstva dostat,“ popsal starosta obce Jenišovice Bohumil Bradáč. 
V komunálních volbách 2018 kandidovali sami za sebe i v obci Líšný. „To bylo poprvé a dost dobře i naposledy. Letos 

se naši hasiči rozhodli, že postaví svoji kandidátku, druhou je pak sdružení Zdraví," přiblížil starosta Líšného Jiří 
Mikeš. Sám svůj konec v komunální politice ohlásil na setkání s obyvateli. „Jsem z úřadování za ty roky rozčarován, 
byrokracie je už neúnosná,“ doplnil. 
 
Ženy spolu 
Na kandidátkách snad všech sdružení, hnutí i politických stran usilujících o mandáty v zastupitelstvech měst a obcí se 
nacházejí ženy, v Pulečném a Dalešicích šli ještě dále. Ženy si tu založily kandidátky samy. 
Liga žen v Dalešicích jde už do čtvrtých voleb. Původně vznikla spíše z recese, dnes se etabluje jako důležitá síla na 
mapě obce. „Naše sdružení se skládá jen z žen. I proto je naším hlavním tématem bezpečnost dětí i seniorů. A asi 
nám to jde,“ poznamenala starostka Hana Vélová. 
Vzor Ligy převzaly ženy v Pulečném. „Vázla komunikace s pány, a proto jsme se už před volbami 2014 rozhodly jít do 
voleb samy. Vydrželo nám to i se základní sestavou dlouho, tak proč to nezkusit znovu,“ sdělila lídryně kandidátky 
sdružení Dámská 7 a starostka Jana Mališová. 
https://jablonecky.denik.cz/volby-u-vas/komunalni-volby-2022-male-obce-jablonec-okoli.html  
 

https://jablonecky.denik.cz/volby-u-vas/anketa-male-obce-jedna-kandidatka-jablonecko.html?cast=3  
 

https://jablonecky.denik.cz/volby-u-vas/komunalni-volby-2022-male-obce-jablonec-okoli.html
https://jablonecky.denik.cz/volby-u-vas/anketa-male-obce-jedna-kandidatka-jablonecko.html?cast=3
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ÚDRŽBA OBCE  
Nadále probíhá pravidelné sekání a vyřezávání obecních pozemků. Úklid obecních prostor, autobusových zastávek a 
vývoz odpadkových košů. Nátěr laviček a dalšího obecního mobiliáře. Po důkladné prohlídce bylo zjištěno, že dřevěný 
plot kolem křížku je již v dezolátním stavu a tak probíhá jeho kompletní oprava. 
Jsou dokončeny schůdky u koupaliště. 
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OBECNÍ KNIHOVNA LOUŽNICE 
 

V sobotu 17. září 2022 od 14 hodin probíhala v obecní knihovně tvořivá dílnička pro děti. 
Děti vyráběli dekorativní ptačí budky. Bylo to velmi příjemné odpoledne, které rozzářilo deštivý den. 

  
 

 

 
 

 
 

 

 
 

 
 

 
 

 

 
 

 
 

 

 
 

 
 

 
 

 

 
 

 
 

 

 
 

 
 

 

 
 

 
 

 
 

 

 
 

 
 

 

https://www.louznice.knihovna.cz/  
 

https://www.louznice.knihovna.cz/
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VÝVOZ SEPTIKŮ 
Vážení občané, 
firma Číma s.r.o připravila pro naši obec 
opět po roce akci na vývoz septiků a žump.  
Jedná se o sdílený vývoz.  
Kdy je zvýhodněná doprava a každý zaplatí 
svůj obsah žumpy či septiku zvlášť 
fakturou. 
 

Ve čtvrtek 13. října 2022. 
Velkoobjemová cisterna na splašky bude podle seznamu objíždět 
naši obec. Obsluze bude pomáhat obecní zaměstnanec. 
 
V případě, že máte o takový vývoz zájem,  
pošlete sms na číslo 606 688 277 (nezapomeňte přidat jméno a čp. domu).  

 
Na základě velmi dobré zkušenosti s OÚ Loužnice a sdíleným 
vývozem v loňském roce můžeme tuto službu doporučit. 
 
Termín vývozu a ceník bude upřesněn podle zájmu o vývoz. 
 
https://www.cimaliberec.cz/odvoz-a-likvidace-fekalii  
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
Jak probíhal sdílený vývoz septiků v naší obci v roce 2021 se můžete podívat zde:  
http://www.louznickyzpravodaj.cz/louzpravodaj/archiv/zpravodaj382021.pdf  

https://www.cimaliberec.cz/odvoz-a-likvidace-fekalii
http://www.louznickyzpravodaj.cz/louzpravodaj/archiv/zpravodaj382021.pdf
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KNIHOVNA MODRÁ SOVA  

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

http://www.blueowlbohemia.com/
http://www.blueowlbohemia.com/
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KNIHOVNA MODRÁ SOVA  

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

http://www.blueowlbohemia.com/
http://www.blueowlbohemia.com/
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ZDRAVOTNICKÁ ZÁCHRANNÁ SLUŽBA LIBERECKÉHO KRAJE 
INFORMUJE  

Nová základna ZZS LK na letišti  
Posádky Zdravotnické záchranné služby Libereckého kraje na letišti v Liberci budou od září za pacienty vyjíždět z 
nové výjezdové základny. Spolu s hejtmanem Libereckého kraje Martinem Půtou, radním pro resort zdravotnictví 
Vladimírem Richterem a radním pro resort hospodářského a regionálního rozvoje, evropských projektů, územního 
plánování a rozvoje venkova Jiřím Ulvrem ji dnes slavnostně otevřel ředitel ZZS LK Luděk Kramář. Nová základna, ze 
které vyjíždí posádka rychlé zdravotnické pomoci k pacientům z Liberce a okolí, je plně moderně vybavena. Nová 

stavba s důrazem na ekologický provoz stála 22,6 milionů korun a z 
převážné většiny byla financována z evropských peněz. „Původní 
stavba výjezdové základny už nesplňuje žádné limity pro provoz. 
Jsme rádi, že se nám z evropského projektu, respektive z 
Integrovaného regionálního operačního programu REACT EU, do 
něhož jsme se pustili v součinnosti s Libereckým krajem, podařilo 

vystavět nové, moderní zázemí,“ řekl ředitel Kramář.  „Kraj usiluje o 
kvalitní zázemí pro záchranáře, kteří nasazují dennodenně ve 
vypjatých situacích své životy za záchranu životů jiných, dlouhodobě. 
Stav prostorů základny na libereckém letišti si tam navíc již dlouho 
žádal nápravu. Na přípravě původního projektu se začalo již v roce 
2014 a jeho aktuální dokončená verze pochází z roku 2018. Teprve 

se současným vedením statutárního města Liberec se totiž konečně vyřešily majetkoprávní otázky a začaly se 
skupovat pozemky. Za důležité považuji úzkou spolupráci mezi záchranáři z výjezdových skupin a leteckou 
záchrannou službou,“ vysvětlil hejtman Martin Půta. Původní prostory, které nevyhovovaly po technické ani kapacitní 
stránce, nahradí pracoviště, kde mají záchranáři zázemí nejen pro členy posádek, ale zároveň pro technické 
zabezpečení vozového parku. „Již na začátku projektu jsme si stanovili podmínku, aby rekonstrukce objektu i stavba 
přístavby probíhaly za plného provozu, což se podařilo. Stavební firma dodržela předpokládaný termín dokončení a já 
jsem za to upřímně rád,“ zdůraznil Vladimír Richter, radní pro resort zdravotnictví. „V přístavbě vznikly čtyři pokoje 
pro personál, WC a sprcha, sklady, šatny a také garáž pro dvě sanitky pozemní záchranné služby. Došlo také k 
výměně okenních a dveřních výplní za nové plastové s izolačními trojskly a výměně střešní krytiny. Při jižní straně 
stávajícího objektu vyrostla nová zpevněná plocha v rozsahu 278 m2 s asfaltovým povrchem,“ dodal Zbyněk Miklík, 
náměstek pro resort ekonomiky, majetku, investic, veřejných zakázek a informatiky. Výstavba nové základny byla 
zahájena v dubnu loňského roku. „Výstavbu podpořily peníze z evropských zdrojů, a to do výše 85 %, což tvoří více 
než 20 milionů. Jednalo se o žádost do 97. Výzvy Integrovaného regionálního operačního programu – Integrovaný 
záchranný systém – Zdravotnické záchranné služby krajů. Podobné projekty mají rozhodně smysl,“ vysvětlil Jiří Ulvr, 
člen rady kraje, řízení resortu hospodářského a regionálního rozvoje, evropských projektů, územního plánování a 
rozvoje venkova. Stávajících prostor, které sousedí s hangárem pro vrtulník Kryštof 18, se ale záchranáři nevzdají. 
Nyní začne jejich rekonstrukce tak, aby i ony mohly důstojně sloužit pro potřeby záchranářů. Přestavbu pokryje ZZS 
LK z vlastních zdrojů, odhadované náklady jsou 2 miliony korun. „Na letišti máme leteckou i výjezdovou základnu, 
každý den je tu tedy v podstatě stále 6 a více lidí včetně technického personálu. Pozemní posádka je zde zatím jen 
lékařská, plánujeme ale na letiště umístit i jednu záchranářskou posádku a RZP sanitu,“ vysvětlil ředitel Zdravotnické 
záchranné služby Libereckého kraje Luděk Kramář.  
  
Nové vozy pro lékařské posádky 
Čtyři nové vozy Škoda Kodiaq určené pro lékařské posádky ZZS LK ve Frýdlantě, Doksech, Turnově a v Liberci od 
letošního léta vyjíždějí za pacienty ze svých domovských základen. Dnes se ale oficiálně představily veřejnosti a 
samozřejmě také vedení Libereckého kraje. ZZS LK tak navázala na obměnu zastaralých typů vozidel, poprvé 
nahrazuje ve výjezdu „nové“ Škody Kodiaq, které si za několik let odsloužily své, modernějšími novými vozy. 
 „Vzhledem k tomu, že počet výjezdů za pacienty nám meziročně stále roste, logicky se i dřív opotřebují auta, rychleji 
najezdí víc kilometrů. Jsem rád, že můžeme i tímto způsobem dbát na bezpečnost pro naše zaměstnance a posílat je 
za pacienty ve spolehlivých vozech,“ řekl ředitel ZZS LK Luděk Kramář. Zdůraznil, že práce zdravotnických posádek je 
nesmírně náročná a zvýšená zátěž po koronavirové pandemii rozhodně nepolevila. Denně za pacienty ze 14 základen 
v Libereckém kraji záchranáři vyjíždějí více než 160krát.Cena jednoho nového vozu pro lékařskou posádku je 2 273 
590 korun. Součástí této částky není jen pořizovací cena auta, ale i jeho kompletní přestavba pro potřeby záchranky. 
„To znamená nejen polepy, ale zejména vybavení zdravotnickými přístroji a komunikační či signalizační technikou,“ 
vysvětlil Kramář. Škody Kodiaq neslouží pro přepravu pacientů, ale čistě pro rychlou lékařskou pomoc, tedy dopravu 
lékaře k pacientovi. Vůz tak nemá lůžkovou transportní vestavbu, jsou v něm nicméně zachována jen tři místa pro 
pasažéry, zbytek zabírá technika. ZZS LK nová auta pořizuje díky tomu, že získala prostředky z projektu „ZZS LK – 
Pořízení vozidel Rendez–Vous“, který je spolufinancován Evropskou unií v rámci reakce Unie na pandemii COVID-19. 
Projekt je realizován v letech 2021 – 2023, jeho celkový rozpočet je 15 984 777,60 Kč. Stará auta, která záchranka 
nahrazuje, nicméně úplně ze silnic nezmizí. Po důkladném technickém servisu budou nadále sloužit jako záložní 
vozidla. 
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ZE SVĚTA 
 
ŽELEZNÝ BROD 
O víkendu 17.9 a 18.9.2022 probíhala v Železném Brodě oblíbená akce: Skleněné městečko. 
V sobotu i přes deštivé počasí Skleněné městečko 2022 navštívila stovka lidí, návštěvníkům s deštníky jako by to ani 
nevadilo. Občas vykouklo i příjemné sluníčko. Nakupovali krásné zajímavé rukodělné výrobky, užívali si dobrot a 
bohatého programu. Desítky stánků českých výrobců lemovaly náměstí a uličky a bylo co vybírat. Vrcholem dne byla 
určitě očekávaná přehlídka Made in Jablonec, kde se Werso představilo ve spolupráci s bižuterními firmami Lucid 
Lucid, Atlas bijoux a Granát, družstvo umělecké výroby Turnov. Je úžasné, jakou krásnou akci pořadatelé již řadu let 
pořádají. Zaslouží si velký dík a obdiv. Velký dík a ocenění patří i opravdu velkému počtu návštěvníků.  
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ŽELEZNÝ BROD 
Přiblížila se chvíle, kdy do běžného života zasáhnou opravy 
povrchů komunikací. 
Zítra, v pátek 16. 9. 2022, budou zahájeny práce na ploše 
za Normou. Během pátku by mělo dojít k vyfrézování 
povrchů, následná pokládka by měla proběhnout v závěru 
příštího týdne. 
Od 22. září se práce přesunou do Betlémské ulice a k 
bytovému podniku. 
Nejprve se bude frézovat a poté, v následujících dnech, 
postupně budou pokládány jednotlivé vrstvy asfaltu. Poté 
dojde i pokládce asfaltu za Normou. Tento harmonogram 
je dán možnostmi zhotovitele. 
Chceme požádat řidiče, aby respektovali pokyny dělníků a 
dbali zvýšené opatrnosti při průjezdu Betlémskou ulicí, 
prostorem za Normou a u bytového podniku. Děkujeme za 

pochopení a toleranci při vylepšování městských komunikací 
 
 

SMRŽOVKA 
16. září 2022 
odpoledne 
symbolicky 
otevřeli nový 
nadjezd nad 
železniční tratí 
v ulici Luční na 
Smržovce. 
Proměnlivé 
počasí 
vykouzlilo i 
krásnou duhu, 
která 
překlenula 
nový most 
přímo nad 
hlavami 
účastníků této 
akce. 
Foto: Antonín 
Bělonožník 
 
 
 

 
KRKONOŠE 

O víkendu 17. září 2022 napadl na Krkonoších první sníh 
lyžařské sezony 2022/2023. 
 
Foto: neděle 18. září 2022 – Lysá hora 
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TURNOV, SEMILY 
V sobotu 17. září tomu bylo přesně 100 let od 
návštěvy prvního československého prezidenta 
Tomáše Garrigua Masaryka měst v Pojizeří. Tehdy 
to byla věc veliká. Prezidenta osvoboditele vítaly 
tisíce lidí, špalíry se táhly ve všech ulicích, kudy 
prezident projížděl či procházel. Nezapomenutelná 
záležitost. A tak Masaryk dorazil do Semil a Turnova 
znovu, přesně po sto letech. 
„Od počátku myšlenky jsme chtěli, aby byla 
návštěva co nejautentičtější, s programem, který by 
kopíroval tehdejší návštěvu TGM,“ sdělila 
místostarostka Turnova Petra Houšková. Masaryk 

dorazil nejprve do Semil. Parní vlak přivezl jeho představitele s mírným zpožděním. Před sto lety přijel TGM v 10.47, 
v roce 2022 o několik minut později. Na nádraží na něj čekaly stovky lidí. Masaryk se nejprve pozdravil se starostkou 
Lenou Mlejnkovou a místostarostou Tomášem Sáblem. Prezidenta pozdravili českoslovenští vojáci v dobových 
uniformách slavnostní salvou. 
Poté TGM přijal tradiční pohoštění v podobě chleba a soli a vyslechl několik písní v podání pěveckého sboru Jizerka 
Semily. Nejprve zazněla Česká státní hymna a poté i Masarykova nejoblíbenější skladba Ach synku, synku. 
Pak se již suita odebrala k přistaveným historickým vozům, aby vyrazila na semilskou radnici. Z jejího balkónu po 
několika minutách přednesl představitel Masaryka stejný proslov jako jeho skutečný předobraz v roce 1922. „Děkuji 
za milé přivítání, za vaši přítomnost zde. Čerpám z to přesvědčení a naději, že že všichni svornou spoluprací novou 
naši republiku nejen udržíme, o to jsem si jist, ba ji zdokonalíme. Že ji budeme zdokonalovati den ode dne, rok od 
roku,“ promluvil prezident. Vzácná návštěva se pak v doprovodu dobově oblečeného doprovodu vydala do Muzeua a 
Pojizerské galerie, kde zhlédla výstavu fotografií z návštěvy TGM v Semilech v roce 1922. 
Po skončení programu v muzeu se hosté s doprovodem a veřejností vydali na setkání turistů na Masarykově vyhlídce 
nad městem Semily, kde prezident společně se zástupci města, Spolku rodáků a přátel Semil a Klubu českých turistů 
zasadil pamětní strom. Zájemci se mohli na Masarykovu vyhlídku svézt autobusem. „Je to krásný zážitek, potřásl 
jsem si s panem prezidentem rukou. Chtěl bych zažít atmosféru, když byl u nás v Semilech před sto lety. Podle 
fotografií bylo v ulicích nejen celé město, ale i dost přespolních,“ pousmál se Jiří Plachý, jeden z obyvatelů Semil, 
který s návštěvou absolvoval celý program. V Semilech se již neformálně slavilo, když Masaryk dorazil do Turnova. 
Aby si obyvatelé obou měst zábavu užili co nejvíce, do Turnova dorazil stejným vlakem „jiný“ Masaryk, respektive 
jeho jiný představitel. Na tanvaldském nádraží ho vítali nejen obyvatelé města, ale i vzorně nastoupení zástupci 
zdejších spolků Masaryka tak pozdravili hasiči, skauti, sokolové a členové panské jízdy. Prezident provedl prohlídku 
jejich vlajek a poté ve voze taženém koňmi spolu se starostou Tomášem Hockem zamířil do nedalekého parku, který 
nese Masarykovo jméno. I tady zazněla státní hymna, Masaryk poté dekoroval jednotlivé spolky a pamětní medailí 
ocenil několik zasloužilých obyvatel města. Tomáš Hocke připomněl přítomným, co se za sto let od poslední návštěvy 
Masaryka ve městě i v republice událo. Nezapomněl na 2. světovou válku, události srpna 1968, sametovou revoluci 
i rozpad Československa. „To, co bylo, už nezměníme. Ale budoucnost změnit můžete,“ odpověděl Masaryk. 
V Parku T. G. Masaryka místní spolky seznámily návštěvníky i prezidenta se svou činností a na pódiu se vystřídalo 
hned několik hudebních souborů, Turnovanka, Mackie Messer Klezmer Band a What The Funk. V pobočce Městské 
knihovny A. Marka na nádraží byla představena podoba nové unikátní obrazové publikace Turnov v srdci, která 
čerstvě vyšla u příležitosti oslav města. 

 
LIBEREC 
S další vychytávkou přišla Katedra technologií a struktur Fakulty textilní 

Technické univerzity v Liberci (TUL). Tentokrát zaměřila svou pozornost 
na oděvy s bezpečnostními prvky, které doposud s sebou nesly řadu 
omezení. Nejčastěji se totiž bezpečnostní reflexní prvky na oděvy lepí 
nebo našívají, což vede k omezení výsledného komfortu textilie. Také 
jsou omezeny možnosti vzorování a jejich životnost. Na Textilní fakultě 
TUL rozšířili možnosti 3D tkanin a vetkávají reflexní a luminiscenční nitě 
přímo do textilie. „Běžně se nejprve připraví podkladová textilie a na tu 

se nalepí, navaří nebo se k ní přišijí bezpečnostní prvky. My je umíme vetkat přímo do základní vrstvy,“ vysvětlila 
vedoucí katedry technologií a struktur Brigita Kolčavová Sirková. 
Více zde: https://jablonecky.denik.cz/z-regionu/univerzita-liberec-textil-bezpecnostni-prvky.html  
 
 
 
 
 

 

https://jablonecky.denik.cz/z-regionu/univerzita-liberec-textil-bezpecnostni-prvky.html
https://jablonecky.denik.cz/
https://jablonecky.denik.cz/
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JABLONEC NAD NISOU 
Celkem dvaapadesát příslušníků a příslušnic Hasičského 
záchranného sboru Libereckého kraje ve čtvrtek 15. září 
2022 v areálu požární stanice v Jablonci nad Nisou složilo 
služební slib. Následně proběhl 14. ročník Krajské soutěže v 
disciplínách TFA. 
Slavnostní akce složení služebního slibu nových příslušníků z 
let 2020, 2021 a 2022 se zúčastnili i vážení hosté, jako 
například hejtman Libereckého kraje Martin Půta, senátor 
Jaroslav Zeman, Jiřina Brychcí, starostka Sdružení hasičů 
Čech, Moravy a Slezka - Krajského sdružení hasičů 
Libereckého kraje a Michal Jeremenko, zástupce městského 
velitele Státního hasičského sboru v Jelení Hoře. Práci 
hasičů ocenili ve svých projevech nejen hosté, ale i krajský 
ředitel libereckých profesionálních hasičů Jan Hadrbolec. 
Složením slibu se civilisté stávají příslušníky bezpečnostního 

sboru a zavazují se nasadit vlastní život. „Slibuji na svou čest a svědomí, že při výkonu služby budu nestranný a budu 
důsledně dodržovat právní a služební předpisy, plnit rozkazy svých nadřízených a nikdy nezneužiji svého služebního 
postavení. Budu se vždy a všude chovat tak, abych svým jednáním neohrozil dobrou pověst bezpečnostního sboru. 
Služební povinnosti budu plnit řádně a svědomitě a nebudu váhat při ochraně zájmů České republiky nasadit i vlastní 
život." 
Slib skládali příslušníci z krajského ředitelství a ze všech územních odborů - Liberce, Jablonce, Semil i České Lípy, 
celkem 44 mužů a 8 žen. Slavnostní atmosféru si užili hosté, a hlavně rodiny a přátelé slibujících hasičů. Naposledy 
proběhlo slavnostní složení služebního slibu příslušníků v červnu 2020, od té doby byla kvůli onemocnění COVID-19 
více než dvouletá pauza. 
Po ukončení slavnostního aktu odstartovalo soutěžní klání - 14. ročník Krajské soutěže Hasičského záchranného sboru 
Libereckého kraje v disciplínách TFA (Toughest Firefighter Alive - lze volně přeložit jako nejtvrdší hasič přežije). Do ní 
se zapojily bezmála tři desítky hasičů - zástupci všech územních odborů HZS Libereckého kraje, profesionální hasiči z 
polské Jelení Hory a jeden zástupce jednotky požární ochrany Hasičského záchranného sboru Správy železnic. 
Nejúspěšnější v krajské soutěži TFA v kategorii družstva byli hasiči z Jablonce nad Nisou, druhé místo obsadili 
soutěžící ze Semil, třetí příčku pak obsadil tým z Liberce. Vzhledem k náročnosti disciplín ale patří gratulace každému 
závodníkovi, který soutěž dokončil. Kategorii jednotlivců ovládl pprap. Aleš Zeman s výsledným časem 5:05. 
 

TANVALD 
Sotva uplynulý týden ve městě proběhly oblíbené slavnosti 
města a  hasičská soutěž, tak již tuto středu bylo na programu 
poslední zasedání zastupitelstva města Tanvaldu v tomto 
volebním období. 
Zastupitelé na něm minutou ticha uctili památku nedávno 
zesnulého kolegy Jiřího Josífka a současně i zhodnotili své čtyři 
roky práce ve prospěch města.  
O tom, že se jim podařilo i v nelehké době uskutečnit celou řadu  
akcí ve prospěch zlepšení života v našem krásném městě, se 
nejenom oni ale i všichni obyvatelé mohou přesvědčit v právě 
distribuovaném stolním kalendáři města na rok 2023. Ten 
společně i s dalším dárkem měli všichni zastupitelé připraveni na 

svých jednacích místech.  Zastupitelé současně jednali o rozpracovaných investičních akcích na příští roky. Jednou z 
nich je i rozsáhlý projekt na Revitalizaci území na sídlišti Výšina mezi ulicemi Horská a Sportovní. Veřejné projednání 
tohoto projektu probíhalo v různých částech města v minulých dnech.  Současně byli a jsou dokončovány další 
investice, jako např. nové zábradlí na centrálním parkovišti v ulici Krkonošská, nové parkovací plochy v ulici U Lesíka 
a Palackého u objektu 552. Před dokončením jsou i úpravy na hřbitově v Šumburku nad Desnou, kde vzniklo nové 
kolumbárium a dochází  i k úpravě přístupu do smuteční síně a zkonfortnění prostředí před ní. Prostě se dá říci, že v 
Tanvaldě se nezahálí ani na podzim. A až se zima zeptá, jak jste na mne připraveni, tak naše Teplárenství řekne, že 
pro vás i nově připojené obyvatele Kamélie a Mánesovky na Šumburku máme dostatek cenově dostupného tepla a 
technické služby služby se pochlubí svým novým pomocníkem – nakladačem Bobcat v hodnotě 2.2 mil., o jehož 
nákupu rozhodli zastupitelé již na jaře. 
 

 
 
 

https://www.nasejablonecko.cz/
https://www.nasejablonecko.cz/
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VYŠLO DALŠÍ ČÍSLO TROSEČNÍKU 
Kulturně-společenský emailový magazín o Českém ráji a okolí 
Pokud máte zájem dostávat každý týden nová vydání, zašlete žádost panu vydavateli a redaktorovi M. Fefík Podobský 
- fefik.sorry@seznam.cz 
 
Nové číslo naleznete na webu:  https://www.louznice.com/obec/kalendar-akci/trosecnik-088-36-aneb-co-se-deje-
kolem-trosek-v-ceskem-raji-a-okoli-282_135cs.html  
 
 
 
 
 
 
 
 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

mailto:fefik.sorry@seznam.cz
https://www.louznice.com/obec/kalendar-akci/trosecnik-088-36-aneb-co-se-deje-kolem-trosek-v-ceskem-raji-a-okoli-282_135cs.html
https://www.louznice.com/obec/kalendar-akci/trosecnik-088-36-aneb-co-se-deje-kolem-trosek-v-ceskem-raji-a-okoli-282_135cs.html
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KULTURA a POZVÁNKY 
https://www.louznice.com/obec/kalendar-akci/  

 

AKCE V LOUŽNICI 2022 
 

SVATÝ VÁCLAV 
Ve středu 28. září 2022 proběhne tradiční mše u zvoničky v Loužnici 

 

 

LOUŽNICKÉ KINO 
Během víkendů se plánuje promítání filmů nebo zajímavých přednášek  

na téma cestování apd., na malém sále v Kulturním domě. 
  

 

SLAVNOSTNÍ ROZVÍCENÍ VÁNOČNÍHO STROMU 
V sobotu 26. listopadu 2022,  

proběhne slavnostní rozsvícení Vánočního stromu v Loužnici.  
Připraveno bude občerstvení a malý kulturní program.   

 
 

BARBORKY 
V sobotu 3. prosince 2022,  

budou obcházet domy v Loužnici Barborky. 
 
 

MIKULÁŠ 
V pondělí 5. prosince 2022,  

se můžete těšit na obchůzku svatého Mikuláše se svojí družinou. 
 
 

ŠTĚDRODENNÍ SETKÁNÍ + BETLÉMSKÉ SVĚTLO 
V sobotu na štědrý den 24. prosince 2022 od 14 hodin  

proběhne „Štědrodenní setkání“ u Betlému, kde si navzájem popřejeme krásné svátky a předáme si 

betlémské světlo. 

 
LOUŽNICKÉ ZIMNÍ KINO 

V pátek 30. prosince 2022 odpoledne na koupališti! 
se plánuje promítání filmu. S ohněm, pečenými buřty a teplými nápoji. 

  

https://www.louznice.com/obec/kalendar-akci/
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KINO ŽELEZNÝ BROD 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

https://www.kinobrod.cz/index.php?c=p  

https://www.kinobrod.cz/index.php?c=p
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POČASÍ 
Kde právě prší, najdete zde:  http://radar.bourky.cz/  

A jak je na horách? To najdete zde: https://www.hydronet.cz/  
 

PRANOSTIKY 
21.9. 
Pohoda o svatém Matouši čtyři týdny se neruší. 
Na svatého Matouše, kdo nemá chleba ať nekouše. 
Svatý Matouš svačinu zakous. (na pastvě se kvůli krátkým 
dnům už nesvačí) 
Jaké počasí zařídí Matouš, takové trvá čtyři neděle. 
Je-li na svatého Matouše pěkný den, mají vinaři naději na 
dobrou sklizeň. 
Po svatým Matouši (Matúši) čepici na uši. 

Kdo nezaseje do svatého Matouše, nemá-li starého, 
nového nekouše. 
 
 

22.9. 
Svatý Mauricí dělá snětivou pšenici (kdo pro ni oře nebo ji sije) 
Na svatého Maurice nesej pšenice, bude samá metlice. 
Je-li jasno na svatého Maurica, bude v zimě mnoho větrů 
 
23.9. 
Svatá Teklička maluje jablíčka. 
 
Ozve-li se v září hrom, bude v zimě zavát každý strom. 

Teplé září - říjen se mračí. 

 

 

FÁZE MĚSÍCE 
 

  25.09.      03.10.    09.10. 
 
 
 
 
 
 

Slunce    Měsíc 21.9. 2022 
Vychází: 6:36       Vychází: 1:00      
Zapadá: 18:44      Zapadá: 17:36 

 
 
 
 
 
 
-------------------------------------------------- 
Počasí podle Měsíce: 
ostré oba cípy - větrno (nejméně mlhy ve 
vzduchu) 
srpek nahnut dozadu - pěkné počasí 
srpek nahnut dopředu - déšť 
srpek v mlze - sucho, hezky 
 
úplněk v mlze - déšť, v zimě sníh 
nový měsíc - změna počasí 
úplněk - většinou pěkné počasí 
nymbus (zahrádka kolem Měsíce) 
silně zářící, hodně vzdálený - zhoršení 
počasí co nejdříve 
velmi těsně u Měsíce - větrné počasí 
 
měsíční duha (vždy je vidět na opačné 
straně, než svítí Měsíc) - neobyčejně 
špatné počasí 
sluneční duha proti tomu znamená 
většinou zlepšení počasí 

ÚKAZY NA OBLOZE 

S vypuštěním a dostavěním další kosmické stanice, čínské Tiangong, se "zrodil" 
nový astrofotografický typ lovu. Její přelet před slunečním nebo měsíčním diskem. 
Čínská stanice je výrazně menší než ta mezinárodní ISS, proto i před Sluncem se 
nejeví tak výrazně pří svých krátkých přeletech (obvykle trvajících zlomky sekund), 
ale za pokus její fotografování stojí. Na snímku z 12. září ze španelského Figuera 
prolétá okolo výrazných skupin slunečních skvrn 3096 a 3098. Foto: Juan Carlos 
Casado (https://www.facebook.com/astrofotocasado). Pokud chcete zkusit své 
štěstí, kalkuláror pro předpovědi přeletů obou stanic před Sluncem a Měsícem 
najdete na https://transit-finder.com  
 

http://radar.bourky.cz/
https://www.hydronet.cz/
https://www.facebook.com/astrofotocasado
https://transit-finder.com/
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SPOLEČENSKÁ KRONIKA 

KALENDÁRIUM 

GRATULUJEME 
 Pevné zdraví přejeme našim spoluobčanům a přátelům, kteří tento týden slaví narozeniny.  

Pokud si někdo nepřeje být uveden v Loužnickém Zpravodaji, nebo naopak, není z naší obce,  
ale má naši obec rád a chce zde být uveden, stačí zavolat redakci. 

 
TENTO TÝDEN OSLAVÍ NAROZENINY: 

 19. 9. 2022 Josef Laurin 
 19. 9. 2022 Martin Kopal 

 20. 9. 2022 Martin Kordík ml. 
 23. 9. 2022 Jarmila Zerzubová 

 23. 9. 2022 Václav Hnídek 

 24. 9. 2022 Petr Krupka 
 25. 9. 2022 Jaroslav Šikola ml. 

 25. 9. 2022 Simona Černá 
 

VÝROČÍ 

19.9. 1816 – Josef Riedel, český sklář 
20.9. 1633 – Galileo Galilei byl souzen Inkvizicí. 
21.9. 1913 - Věra Ferbasová, herečka († 4. srpna 1976) 
22.9. 1575 – V Katedrále svatého Víta proběhla korunovace Rudolfa II. 
českým králem. 
23.9. 1253 – Novým panovníkem Království českého se stal Přemysl 
Otakar II. 
24.9. 1483 – V Praze na staroměstské a novoměstské radnici došlo k 
defenestraci purkmistra a sedmi konšelů. 
25.9. 1870 – Definitivní verze Smetanovy opery Prodaná nevěsta má 

premiéru v Praze 
VÝZNAMNÉ DNY 

19.9. – Den pirátského přízvuku, Den gymnastiky 
20.9. – Den punče, Den pepperoni pizzy,  
21.9. – Mezinárodní den míru, Světový den vděčnosti, Mezinárodní den 
Alzheimerovy choroby,  
22.9. – Den slonů, Den kornoutů, Den bílé čokolády, Světový den bez 
aut, Světový den nosorožců 
23.9. – Den bisexuality 
24.9. – Den interpunkce 
25.9. – Světový den snů, Den komiksů, Den vaření 

 

ZAJÍMAVÉ DNY OBCE LOUŽNICE z kroniky: 

STAROČESKÁ POUŤ 
19.9.1965 konala se staročeská pouť, kde hrála kapela Karla Motejlka, 

průběh 
slavnosti byl 
velmi zdařilý, 
různé atrakce 
doplňovaly 
sólové 
vystoupení 
mládeže i 
dospělých. 

 

 

 

VÝZNAM JMEN V TOMTO 
TÝDNU:  

VŠEM K JEJICH JMENINÁM 
GRATULUJEME!!!  

 

19. 9. 2022 – 25. 9. 2022 

 
19.9. - ZITA je ženské křestní jméno. Pochází 
patrně z italského výrazu zita, což znamená 
mladé děvče, nebo z perštiny, kde totéž slovo 
má tentýž význam. 
 
20.9. - OLEG je mužské křestní jméno 
skandinávského původu. Vzniklo ze 
staroskandinávského jména Helgi a vykládá se 
jako „svatý, spásu přinášející“, nebo přeneseně 
jako „silný, zdravý“. 
 

21.9. - MATOUŠ je mužské křestní jméno 
hebrejského původu. Pochází ze jména 
Matithjáh, jehož význam je „Boží dar“. Tento 
původ je společný se jmény Matyáš a Matěj. 
 

22.9. - DARINA je ženské křestní jméno 
jihoslovanského původu. Jeho význam je 
obvykle uváděn jako „dar, dárek“. 
 
23.9. - BERTA je ženské křestní jméno. V 
občanském kalendáři se dnes vyskytuje Berta 
nebo také Bertina. Staročeskou podobou tohoto 
jména je Perchta. Toto jméno německého 
původu má základ ve staroněmeckém slově 
berath, jež znamená „zářící“ nebo „skvělá“. 
 
24.9. - JAROMÍR je staré slovanské jméno, 
které znamená Slavný silou či slavný bujností. 
 
25.9. - ZLATA je ženské křestní jméno. Jméno 
pochází od názvu kovu zlato – jedná se o 
překlad římského jména Aurelia. 
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RADY BABKY KOŘENÁŘKY  
 

ŠALVĚJ 
Šalvěj lékařská pochází z jižní Evropy a u nás se pěstuje v zahradách. Je třicet až sedmdesát centimetrů vysoká, 
fialové květy jsou uspořádány v lichopřesleny. Proti sobě stojící listy mají stříbřitý povlak a šíří trochu hořkou, 
kořenitou vůni. Pěstuje se na chráněných slunných místech. Přikrýváme ji na zimu chvojím nebo opadaným listím. 

Pomáhá jí to přezimovat. 
 
Šalvěj nepoužívejte vnitřně ve velkém množství, obsahuje mírně jedovatý 

thujon. Množství jedovatého thujonu se drasticky sníží, pokud šalvěj 2 
minuty povaříme. Thujon je aromatická látka, která se odstraní 

párou. 
 
Není vhodná v těhotenství.  
Zastavuje kojení! Proto při kojení, pokud matka dítěte 

chce kojit, nesmí pít šalvěj!!! 
Rostlina se nesmí používat ve velkém množství. 
Obsahuje malé množství thujonu, který je jedovatý. 
 

Častější pití šalvějového čaje přispívá k posílení celého těla, 
zabraňuje záchvatům mrtvice a velmi příznivě působí při obrně. S 

levandulí je jedinou léčivou rostlinou, která pomáhá při nočním 
pocení. Vyléčí nemoc, která je původcem nočního pocení a svou 

léčivou mocí odstraňuje značnou slabost, která je průvodním jevem této 
choroby. Mnozí lékaři objevili dobré vlastnosti šalvěje, užívají ji při křečích, 

onemocněních míchy, onemocnění žláz a také při třesu končetin. Při těchto 
chorobách se pijí během dne dva šálky po doušcích. Čaj velmi dobře působí při 

nemocných játrech, odstraňuje nadýmání a všechny další těžkosti, které vyvolává 
narušení jater. Šalvěj pročišťuje krev, odvádí hleny z dechových orgánů a žaludku, 

povzbuzuje chuť k jídlu a odstraňuje poruchy ve střevech a průjem. 

 
Čaj ze šalvěje při vnějším použití doporučuji zvláště při zánětech mandlí, bolestech v krku, hnisání zubů, zánětech 
hrtanu a ústní dutiny. Mnozí dospělí i děti by nemuseli mít vyoperované mandle, kdyby včas užívali šalvěj. Mandle 
jsou totiž jakýmisi policisty těla, zachycují a zneškodňují jedovaté látky, když mandle chybí, dostávají se jedy do 
ledvin. Nálev ze šalvěje pomáhá i při krvácení dásní a uvolnění zubů hrozících vypadnutím. Kloktá se jím nebo se 
dávají v nálevu namočené vatové tampóny (paradentóza a zvředovatění dásni). 
 
Lidé se slabými nervy, ba i ženy s nemocnou dolní 
částí těla, měli by si dávat sedací šalvějovou koupel. 
Po bodnutí hmyzem přiložíme rozdrcený list. Šalvěj 
snižuje produkci mateřského mléka (laktaci).  
 
Vedle úspěchů šalvěje jako léčivé rostliny nesmíme 
zapomenout, že je i znamenitým kořením. Přidává se 
v malých dávkách podobně jako tymián a saturejka 

do mastných jídel z vepřového, husího i krůtího 
masa. Také divočina je chutnější, když do ní přidáme 
kousek šalvěje. Při přípravě zeleninových sýrů a 
kořeněných omáček měli bychom pamatovat na 
šalvěj už i ze zdravotních důvodů. V některých 
krajích se dělají šalvějové koláče a pečivo. Podobně 
jako anýz se přidává do těsta rozdrcený list šalvěje.  
 
Účinky rostliny: 
záněty dásní, záněty zubů, masáž ležících 
pacientů, posílení těla, prevence mrtvice, ochrnutí po mrtvici ("obrna"), noční pocení, křeče, nemoci 
míchy, třes rukou, třes (tremor) končetin, nemoci jater, nadýmání, čistí krev, nadýmání, plynatost, 
větry, zahlenění, anorexie, nechutenství - povzbuzuje chuť k jídlu, poruchy střev, průjmy, zánět mandlí 
(tonsilitis, tonzilitida), zánět hrtanu, hnisání zubů a dásní, bolesti v krku a obecně záněty v krku, 
krvácení dásní, vyviklané, vyklající se zuby hrozící vypadnutím, paradontóza, zánět dásní, bodnutí 

hmyzem, mateřské mléko - snižuje jeho produkci  
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LOUŽNICKÉ DOBRŮTKY  
 

KUŘECÍ STEHNA NA HOUBÁCH 
2 ks kuřecí stehna, 1 ks cibule, 1/2 kostky masoxu, 50 g slaniny, 20 g sušených 
hub, hladká mouka, máslo, voda, kmín, pepř, sůl 
Kuřecí stehna prošpikujeme klínky slaniny, zbytek slaniny nakrájíme na kostičky. 
Stehna osolíme, okmínujeme, opepříme, poklademe plátky másla, podlijeme 
trochou vody, vložíme do pekáče, pečeme přikryté druhým pekáčem v troubě 45 
minut, při 180 °C. Když jsou stehna předpečená, přidáme předem namočené 
houby, proužky cibule, zbytek slaniny, do šťávy nastrouháme masox, přilijeme 
trochu vody, pečeme odkryté, až se bude na povrchu tvořit kůrčička. Když jsou 

stehna měkká, zaprášíme šťávu lehce moukou, promícháme, chvíli provaříme. 
 

BEZINKOVÝ SIRUP Z PLODŮ ČERNÉHO BEZU 
300 g zralých kuliček bezinek, 400 g třtinového cukru, 2 lžičky kyseliny citronové, 

50 g nastrouhaného kořene zázvoru, 1 l vody, 1 ks hvězdička badyánu, šťáva z 1 
ks citrónu. 
Kuličky bezinek propláchneme studenou tekoucí vodou, okapané dáme do hrnce a 
zalijeme vodou, vaříme na mírném zdroji tepla 30 minut. Rozvařené bobulky i s 
výluhem propasírujeme přes síto spolu s nastrouhaným zázvorovým kořenem. 
Přidáme šťávu z jednoho citrónu, třtinový cukr, kyselinu citronovou a okořeníme 
jednou hvězdičkou roztlučeného badyánu. Vše opět přivedeme k varu a vaříme 8-

10 minut. Plníme do vyvařených lahviček, dobře zavíčkujeme. Sirup ředíme dle chuti vodou nebo minerálkou. 
 

KRTKŮV DÝŇOVÝ DORT 
Na korpus: 1,5 hrnku špaldové celozrnné mouky Pernerka, 1 hrnek mléka, 1/2 
hrnku třtinového cukru, 3/4 hrnku oleje, 30 g holandského kakaa, 2 ks vejce, 1 
čajová lžička prášku do pečiva, 1 čajová lžička jedlé sody, špetka soli. Na náplň: 2 
ks tvarohy, 1 ks tabulka vysokoprocentní čokolády nakrájené na kousky, 1 hrnek 
cukru, 140 g dýňového pyré (uvařená a rozmixovaná dýně hokaido), banány. 

Veškeré sypké suroviny na korpus promísíme a poté vmícháme zbylé přísady. 
Těsto nalijeme do vymazané a vysypané formy. Pečeme v předehřáté troubě na 

170 stupňů cca 30 minut. Korpus necháme úplně vychladnout a vydlabeme prostředek, necháme pouze tenké dno a 
okraje vysoké cca 1,5 cm. Vydlabané těsto si dáme stranou. Na dno dortu pokládáme banány. V misce smícháme 
všechny ingredience na náplň a tu poté navrstvíme na banány. Nakonec náplň posypeme kousky z vydlabaného 
korpusu. Dost necháme v lednici alespoň 2 hodiny uležet. 
 

MOUSSE – ČOKOLÁDOVÁ PĚNA 
200 g kvalitní čokolády 50 i více %, 60 g krupicového cukru, 200 ml mléka, 4 ks  
vaječné bílky, 2 ks vaječné žloutky 
Na ozdobu: šlehačka, mandle oříšky, drobné ovoce... 
Do vhodného hrnce nalijeme mléko, na zdroji tepla zahřejeme k bodu varu, ale dále 
nevaříme! Do hrnce do mléka nasypeme kostičky čokolády, občas zamícháme, necháme 
čokoládu rozpustit. Do rozpuštěné čokolády v mléce zašleháme vaječné žloutky, pak 
přelijeme do větší mísy, necháme 10 minut odpočívat, občas zamícháme. Z bílků 

vyšleháme sníh, těsně před úplným ztuhnutím sněhu do něj zapracujeme cukr. Po částech 
sladký sníh z bílku opatrně zamícháme do čokolády. Hladkou čokoládovou pěnu rozdělíme 

do misek (skleniček či pohárů), necháme v lednici nejméně 4 hodiny chladnout a tuhnout. Jednotlivé porce nakonec 
ozdobíme šlehačkou, mandlemi, oříšky, ovocem… 
 

JABLEČNÁ POVIDLA 
jablko 2 kg rozkrájené na kusy, pomerančová šťáva vymačkaná ze 2 pomerančů, nové 
koření 1 špetka, mleté skořice 2 svitky, badyán 1 hvězdička, hřebíček 1 špetka, mletý, 
zázvor (mletý) 0.5 ČL, jablečný ocet 60 ml, krupicový cukr 300 g nebo dle chuti, rum 100 
ml tuzemák. 
Jablka dle chuti oloupejte, zbavte jádřinců a rozmixujte nebo nastrouhejte. Smíchejte je s 
pomerančovou šťávou, kořením, octem, cukrem a nechte do druhého dne odstát (nebo 
krátce povařte). Směs vlijte do pekáče, podlijte hrnkem vody a pečte při 150 °C asi 3 
hodiny, občas promíchejte. Čas záleží na šťavnatosti jablek a velikosti pekáčku. Vyjměte 
skořici a badyán, vmíchejte rum. Plňte do čistých, vyvařených sklenic, otočte dnem 
vzhůru a nechte vychladnout. 
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DŮM a ZAHRADA 
 

POZVĚTE PODZIM DOMŮ 
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LOUŽNICKÉ TRADICE 
 
VLAŠTOVKY ODLÉTAJÍ 
Vlaštovky celé léto pomáhaly hospodářům ve chlévech, kde chytaly obtížné mouchy.  
Hmyz vlaštovky chytají v letu, k čemuž se hodí široké zobáčky a vynikající letové schopnosti (v rozpětí měří 35 cm, 

váží pouhých 20 g). V letu se i napijí z vodní hladiny. Z hlíny a 
slámy, kterou nosí v drobných zobáčcích, staví miskovitá hnízda 
těsně u stropu. Kdysi hnízdily ve skalách, dnes hnízdí pod 
střechami. Mezi dubnem a srpnem v něm odchovají jednu nebo dvě 
až šestičetné snůšky 
 
Přichází podzim a vlaštovky podnikají dlouhé lety na africká 
stanoviště, kam odlétají na přelomu září a října. 
 
Dřívější odlet vlaštovek a jiných tažných ptáků taky věští tuhou 

zimu.  
 
A pokud přiletí dřív přezimující havrani, pak již odzvonilo naději na 
teplý zbytek podzimu. Před pořádně krutou zimou si mravenci staví 
větší mraveniště a na stromech a keřích bývá více plodů, hlavně na 
šípcích. Hodně hub taky věští tuhou zimu. 
 
Čím déle vlaštovky u nás v říjnu prodlévají, tím déle pěkné a jasné 
dny potrvají. 
29.8. - Na Jana stětí vlaštovky od nás letí. 
 
Jak stěhovaví ptáci poznají, že se blíží doba odletu? Klíčovým 

prvkem v celé mozaice je vrozený celoroční – tzv. cirkanuální – rytmus, který řídí život každého jedince. Všichni tažní 
ptáci v sobě mají zakódováno, že v určité době začnou projevovat tzv. tahový neklid. Odborně se i v anglické 
literatuře nazývá nepřeložitelným termínem Zugunruhe, protože lídrem světového výzkumu v této oblasti byli a 

dodnes jsou němečtí badatelé. Jeho načasování je dáno délkou dne, tzv. fotoperiodou. Významnou roli hrají i 
povětrnostní podmínky – ptáci sice mohou být „puzeni“ k odletu, ale aktuální počasí jej může uspíšit či oddálit. 
 

O vlaštovce, která nechtěla odletět do teplých krajin 
Malá vlaštovička Bělinka – říkali jí tak proto, že měla svítivě bílé 
bříško, více, než ostatní její kamarádky – se chystala se svou 
rodinkou na odlet do teplých krajin. 
Byl konec léta, ještě bylo krásné počasí, ale Bělince se vůbec 
odletět nechtělo. Její rodina se připravovala už dlouho, vlaštovky 
musely nabrat dostatečné tukové zásoby, a tak si daly záležet, aby 
toho snědly co nejvíce. Krásné Bělince se však nechtělo. Chtěla být 
jen sama pro sebe, sbírat si broučky, kterých bylo všude dost, a ne 
se vydávat na tak dalekou cestu. Rodiče jí stále opakovali: „Bělinko, 
když s námi nepoletíš, můžeš tu umřít. Nikdo se o tebe nepostará a 
v zimě tu pro tebe žádní broučci nebudou. Příroda okolo se změní a 

naše jediná možnost je vyrazit a letět.“ Bělinka však neposlechla. 
Do poslední chvíle byla s rodiči, ale když viděla, jak se ostatní z 

hejna již chystají s velkým nadšením do teplých krajin, rozhodla se, že ona rozhodně nikam nepoletí. Taková dlouhá 
cesta! Co když tam ani nedoletím! Už slyšela o vlaštovkách, které se nikdy nevrátily. Ale její rodiče prý létali, ještě, 
než byla na světě. Ti se vrátí určitě a ona se o sebe do té doby postará. 
Nastal významný den. Vlaštovky se seskupily na jednom místě a chystaly se vzlétnout. Okolo rodičů se pohybovala do 
poslední chvíle a když se slétly další, opatrně se vypařila a skryla se za keře. Vlaštovky odlétly a Bělinka zůstala sama. 
Nějakou dobu jí to takto vycházelo, ale pak začala být zima. Neměla dost potravy a vzdychala: „Proč jsem jen 
neposlechla rodiče! Teď nemám co jíst a umrznu tady hladová.“ Lehla si na zem smutně. Měla však obrovské štěstí. 
Náhle k ní přišla krásná malá holčička. „Copak tady děláš, ptáčku? Nestihla jsi odletět?“ zeptala se a vzala ji k sobě 
pod kabát. Odnesla si ji domů a Bělinka se pak probrala v krabici od bot v teple. Rozhlédla se kolem sebe. Uviděla 
holčičku. „Jé, ty už jsi vzhůru? Přinesu ti nějaké broučky,“ řekla holčička a za chvíli se vrátila s pinzetou a zkusila 
vlaštovku nakrmit. Bělinka se ráda nechala, byla úplně zesláblá. Ale byla moc šťastná. Když se udělalo venku teplo, 
zjara, vrátila dívenka Bělinku tam, odkud ji vzala. 
Akorát v době, kdy se vracela rodina vlaštovek zpět. A Bělinka? Ta už si dala velký pozor, aby pokaždé odletěla s 

rodiči! 
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PODZIMNÍ ROVNODENNOST  
Každý rok v jeden den mezi 20. - 23. zářím jsou noc a den zase stejně dlouhé, ale my, na rozdíl od rovnodennosti jarní, 
Slunce nevítáme, ale loučíme se s ním a děkujeme mu.  

Tak tedy radujme se, veselme se, podzim nám nastal podzimní 
rovnodenností, která letos připadá na pátek, 23. září 2022 ve 3:03 
hodin. 

Současně vítáme Temnou ženu, Stařenu -Moranu, která v této své 
podobě přichází s podzimem a přináší dary moudrosti a sestupu do 
vlastního nitra. Je také bohyní smrti, ale nemějte z Morany strach, 
ona představuje naději regenerace, uzdravení, znovuzrození a 
transformace. 

Podzimní rovnodenností 
nastává čas poslední sklizně, 
hojnosti a posvícení, čas 
přemýšlení, rozjímání a 

radosti. Zároveň také krácení dnů a přibývání noci. 

Nastal podzim, čas sklízení plodů náročné práce. Příroda pomalu maluje 
krajinu překrásnými barvami, nechává za svítání válet krásné mlhy na 
strništích a loukách, ve večerním slunci se blyští šípky jako červené korálky a 
pomalu se vše připravuje na spánek. 

V den podzimní rovnodennosti bychom měli poděkovat za úrodu a podarovat 
půdu v zahradě a stromy v sadu, třeba rozhozením několika zrnek obilí, 
drobků chleba nebo květin, dokonce i hnojivo se dá brát jako poděkování a 
oběť. Můžeme také provést úlitbu – moštem nebo vínem a nejkrásnější 
vybrané plody zahrady nechat venku jako dar pro přírodní duchy, budou nám 
v příštím roce opět nápomocní. 

Ani naši předci nesměli zaspat a podzim náležitě využít nejen k přípravě na 
zimu, ale především k radování a hodování, neboť podzim je obdobím 
hojnosti. Již se vědělo, kolik se sklidilo a kolik úrody se může spotřebovat na 
podzimní radování. Proto také v celé české kotlině k podzimu neodmyslitelně 
patří svatby, v Čechách posvícení a na Moravě hody, které v sobě skrývají 
hlavně setkávání s přáteli a rodinou. 

Rituály na podzimní 
rovnodennost: 

Očista obydlí - V zimě budete doma trávit více času, je tedy vhodné dům 
očistit od všeho špatného. Začněte pořádným úklidem – vymeťte pavučiny, 
utřete prach, umyjte okna, však to znáte. Takto připravený dům můžete 
očistit i od negativních energií a vnést do něj harmonickou atmosféru. 
Pořiďte si sušenou bílou šalvěj nebo jinou vykuřovací bylinu a nechte 
každou místnost naplnit očistným kouřem. 

Očista mysli - Podzimní rovnodennost je také vhodná k očištění mysli. 
Netahejte si do dalšího roku zbytečnosti, které nepotřebujete a věnujte 
část dne k vyřazení a vyhození věcí, které již nepotřebujete. 

Vítání podzimu - Je načase smířit se s tím, že léto už je pryč, a pozvat 
domů podzim. Postavte si doma malý oltář v červených, hnědých a zlatých 
tónech, použijte vlčí máky, bodláky, myrtu a doplňte ho dřevěnými 
dekoracemi, žaludy, kaštany i drahými kameny. Vše zakončete proutěným 
košem naplněným ovocem, ořechy a slámou – ten vám domů pozve 
hojnost. 
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HOUBAŘSKÉ OKÉNKO 
s Petrem Hamplem 
Pravidelně nepravidelně v houbařské sezoně 

 

…Houbařským Bohem požehnáno (nebo taky ne…) 

    

 

 

 

 

 

 

 

 

           13.9.2022 - Vlašim                           13.9.2022 – Jizerka 

                   

             

 

 

 

 

           13.9.2022 – Bohdalovice            13.9.2022 – Krásná 
 

 

 

 

 

 

 

Pěstírna hub   -  Smržovka…. 

Rostou. Ale ne vždy – ne všude – ne pro každého. (Nejvíc rostou v TV…) 

Poslední týden ale svědčí o tom, že snad porostou i na Tanvaldsku a Žel.Brodsku. Asi to nebudou ty 
hromady hřibů, jako na druhé straně Jizerek, nebo na Šumavě.  
Ale pokud se do lesa podíváte v blízkém okolí, chybí tam podzimní druhová pestrost výskytu hub. 
 Letošní (odvolanou) výstavu hub ve Vel. Hamrech 17.září bychom asi zásobili hřibovitými houbami. Ale 
plejáda holubinek, muchomůrek a spousty drobných i větších podzimních hub by chyběla. Bez ohledu na 
jedlé – nejedlé – jedovaté … 
Tak příště snad nejen hřiby… 
P.H. 
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LOUŽNICKÁ HISTORIE 
Přepis kroniky obecné školy v Loužnici 1905–1930 

 
 

Školní rok 1929 - 30 

 

Sociální péče 

Dorost „Československého 

červeného kříže“ čítá 43 členů. 

Žactvo zdejší školy uspořádalo 

sbírku mezi obyvatelstvem. 

„Zemské komisi“ zasláno 156,- Kč 

a pro „Masarykovu ligu“ 140,- Kč. 

 

Spořivost mládeže 

Následkem menší zaměstnanosti 

ve sklářství v druhé polovici 

školního roku ochabla značně i 

spořivost mládeže. Do konce 

školního roku uspořili a uložili žáci 

u místní Kampeličky celkem 

13.953, - Kč. 

 

Školní výlet 

Místo obvyklého každoročního výletu navštívilo žactvo 

v průvodu svých učitelů sklářskou výstavu v Železném Brodě 

dne 23. června 1930 

 

Výstava školská 

Výstava školská, jež byla pořádána počátkem prázdnin 

v Semilech, byla obeslána ručními pracemi žactva zdejší školy 

a navštívena žactvem a učiteli. 

 

Úřední výnosy 

Ve školním roce 1929-30 byly vydány tyto důležité výnosy a nařízení: 

Vyučování vaření na obecných a měšťanských školách. 

Účast školní mládeže na politických projevech. 

Kartotéka akt. učitelstva liter. čsl. nár. škol v Čechách. 

Nepřípustná informace a nahlížení do spisů v úřadech  

Výplata služebních požitků poštovním úřadem šekovným. 

Duplikát vysvědčení z národní školy. Dávka za úřední výkon. 

Měšťanské školy: zkoušky osob odrostlých školních povinností. 

Dějiny české pedagogiky. Sbírání materiálu. 

 

Školní budova 

Ve školní budově byly prověřeny tyto opravy: 

Vyspravena a zasklena okna, natřeny olejem podlahy a lakem tabule, vykopána v bytě správce školy podlaha zničená 

houbou – v ceně 260,- Kč, opraven plot u školní zahrady za 788,- Kč, pumpa za 80,- Kč, zrušena letní tělocvična, jež 

ohrožovala bezpečnost za 28,- Kč 

 

Foto: sklářská výstava Železný Brod 1930 

Pokračování příště…. 

 
Souhrn Loužnické historie najdete také zde: https://www.louznice.com/obec/kronika-historie-obce/   

 
 

https://www.louznice.com/obec/kronika-historie-obce/
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HISTORICKÉ OKÉNKO 
Rubrika, kde je porovnána fotografie z minulosti se současnými pohledy. 

 
pohled na mlýn „Na Vobci“ čp.3, ještě z doby před vyhořením a přestavbou 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

O tomto mlýnu více zde: 
https://www.louznice.com/e_download.php?file=data/editor/123cs_15.pdf&original=1.%20DOMY%20LOU%C5%BD

NICE%2001%20-%2010.pdf  

https://www.louznice.com/e_download.php?file=data/editor/123cs_15.pdf&original=1.%20DOMY%20LOU%C5%BDNICE%2001%20-%2010.pdf
https://www.louznice.com/e_download.php?file=data/editor/123cs_15.pdf&original=1.%20DOMY%20LOU%C5%BDNICE%2001%20-%2010.pdf
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PRO ZASMÁNÍ 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

 
 
 
 
 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

 
 
 
 
 
 
 
 
 

 

 MOUDRÁ VĚTA 
 „Kdo sedí v kostele a očekává, že se z něj stane dobrý člověk,  
ten může klidně sedět v garáži a čekat, že se z něj stane auto.“ 

 
 

TIRÁŽ 
Loužnický Zpravodaj © Loužnice 2020 

TomMat, http://www.tommat.cz/kontakt.htm 
 

REKLAMA: Pokud máte zájem uveřejnit svou reklamu na našich stránkách Zpravodaje, není to žádný problém. 
Samozřejmě, že Loužničtí zde mají reklamu zdarma a mají přednost. Ohlaste se na e-mail: info@TomMat.cz  

 

LOUŽNICKÝ ZPRAVODAJ  
vychází pouze v elektronické podobě, není a nikdy nebyl nikým placen, ani sponzorován.   

Vše je pouze v režii a v nákladech TomMat.  
Ve smyslu zákona č. 46/2000 Sb., (tiskový zákon), není elektronická podoba novin, časopisů apod. považována za periodický tisk a 

Ministerstvo kultury takto šířená periodika neeviduje.   

http://www.tommat.cz/kontakt.htm
mailto:info@TomMat.cz
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TIPY NA VÝLET 
 
 

KAM V LOUŽNICI NA ŠPACÍR? 

 
 

Nevíte kam se jít v Loužnici projít? 
Zde Vám poradíme několik tipů nejenom v rámci katastru obce, ale také do okolí. 
Vždy mějte na paměti, že se chováme ohleduplně k přírodě, svému okolí, odpadky 
vyhazujeme do koše a neničíme nic v přírodě ani v obci. 
Děkujeme, že budete správnými turisty v naší obci. OÚ Loužnice  
 

https://www.louznice.com/e_download.php?file=data/editor/142cs_3.pdf&original=TIPY%20N

A%20V%C3%9DLETY%20V%20LOU%C5%BDNICI%20II.pdf   

 
Dalším tipem na výlet jsou "Loužnické lavičky" 
Lavičky v okolí Loužnice usadili, ve čtyřicátých letech, pan Mnislav Bernt 
a pan Jaroslav Bernt, ještě nyní jsou po nich leckde vidět betonové sloupky. 
Pan Jaroslav Bernt tak nyní ctí odkaz svých předků a tyto lavičky opět 
probouzí k životu, aby posloužili k odpočinku, k výletům a krásným 

rozhledům do krajiny. Je to krásný počin a věříme, že budou dlouho sloužit a přinášet chvíle 
odpočinku všem pocestným. 
Postůj poutníče! 
Na chvíli usedni, po kraji se rozhlédni, ať síly načerpáš na další pouť. 
 
https://www.louznice.com/e_download.php?file=data/editor/142cs_2.pdf&original=LOU%C5%B
DNICK%C3%89%20LAVI%C4%8CKY%202021.pdf  
 

https://janeklouzniceii.rajce.idnes.cz/LOUZNICKE_LAVICKY/ 
https://janeklouzniceii.rajce.idnes.cz/LOUZNICKE_LAVICKY/  

 
 
 
 
 
 
 

https://www.louznice.com/e_download.php?file=data/editor/142cs_3.pdf&original=TIPY%20NA%20V%C3%9DLETY%20V%20LOU%C5%BDNICI%20II.pdf
https://www.louznice.com/e_download.php?file=data/editor/142cs_3.pdf&original=TIPY%20NA%20V%C3%9DLETY%20V%20LOU%C5%BDNICI%20II.pdf
https://www.louznice.com/e_download.php?file=data/editor/142cs_2.pdf&original=LOU%C5%BDNICK%C3%89%20LAVI%C4%8CKY%202021.pdf
https://www.louznice.com/e_download.php?file=data/editor/142cs_2.pdf&original=LOU%C5%BDNICK%C3%89%20LAVI%C4%8CKY%202021.pdf
https://janeklouzniceii.rajce.idnes.cz/LOUZNICKE_LAVICKY/
https://janeklouzniceii.rajce.idnes.cz/LOUZNICKE_LAVICKY/
https://www.louznice.com/obec/turistika-v-louznici-kam-na-spacir/
https://www.louznice.com/obec/turistika-v-louznici-kam-na-spacir/
https://www.louznice.com/obec/turistika-v-louznici-kam-na-spacir/
https://www.louznice.com/obec/turistika-v-louznici-kam-na-spacir/
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http://www.tommat.cz/ 

http://www.tommat.cz/
http://www.tommat.cz/
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UBYTOVÁNÍ V SRDCI JIZERSKÝCH HOR 
 

 
 BEDŘICHOV  

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

https://www.bajama.cz/cs/  
 

    Co nabízíme? 
• parkování u chaty 
• ubytování ve 12 pokojích ve dvou patrech  
• domácí česká kuchyně, jídelna s barem pouze pro ubytované 
• nekuřácké prostředí 

• možnost uspořádání svateb, firemních školení, abiturientských večírků, lyžařské školy, školy v přírodě 
• letní terasa s grilem, ohniště 
• prolézačky a pískoviště pro děti 
• uzamykatelná kolárna a lyžárna 
• servis na kola i lyže 
• obchůdek se sportovním zbožím, pro ubytované 10% sleva na zboží 
• možnost průvodce na kole 
• po dohodě možnost zajištění instruktora lyžování s licencí 
• wi-fi připojení zdarma 
• společenská místnost 

 
 
 
 
 

 

https://www.bajama.cz/cs/
https://www.bajama.cz/cs/
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http://www.iqvytapeni.cz/
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https://www.facebook.com/lucia.pedikura  

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

https://www.facebook.com/lucia.pedikura


 

48 
 
 

LOUŽNICKÝ ZPRAVODAJ -19.9.- 25. 9.  2022 /35 

 
 
 

 
 
 
 
 
 
 
 

https://www.firmy.cz/detail/12833103-papiracek-zelezny-brod.html
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